

ISSN 0254-1769

CN11-2234/R

中华护理杂志®

ZHONGHUA HULI ZAZHI

2016年12月 第51卷 第12期 (卷终)

CHINESE JOURNAL OF NURSING

Volume 51 Number 12
December 2016

- 中国精品科技期刊
- 中国科技核心期刊
- 中国科学引文数据库核心期刊
- 《中文核心期刊要目总览》核心期刊



中华护理学会
CHINESE NURSING
ASSOCIATION

ISSN 0254-1769



中华护理杂志®

CHINESE JOURNAL OF NURSING

月刊 1954年5月创刊 第51卷 第12期 2016年12月5日出版

主 管

中国科学技术协会

主 办

中华护理学会

100710, 北京东四西大街42号

编 辑

《中华护理杂志》编辑委员会

《中华护理杂志》编辑部

100035, 北京市西城区西直门南大街成铭大厦

C座28层

http://www.zhhlzss.com/hlzz

电话: (010)53779541

出 版

《中华护理杂志》社有限责任公司

100035, 北京市西城区西直门南大街成铭大厦

C座28层

http://www.zhhlzss.com

杜 长 姜小鹰

主 编 李秀华

执行主编 李 峥

副主编 郭燕红 李 峥

吴欣娟 姜小鹰 孙 红 王建荣

张洪君 成守珍 张素秋 钱培芬

编辑部主任 曹作华

广告经营许可证

京西工商广字第8211号

印 刷

北京市十月印刷有限公司

发 行

国内: 北京市报刊总局

国外: 中国国际图书贸易总公司

(北京399信箱, 100044)

国外代号 M314

订 购

全国各地邮电局

邮发代号 2-143

邮 购

《中华护理杂志》编辑部

定 价

每期20元, 全年240元

中国标准连续出版物号

ISSN 0254-1769

CN 11-2234/R

2016年版权归中华护理学会所有

除非特别声明, 本刊刊出的所有文章不代表中华护理学会和本刊编委会的观点

本刊已被CNKI中国期刊全文数据库收录, 并已入编“万方数据—数字化期刊群”和“中国科技论文与引文数据库”, 其作者著作权使用费与本刊稿酬一次性给付, 不再另行发放

如有印装质量问题, 请与《中华护理杂志》编辑部联系调换

目 次

(第51卷终, 本期附有总目次)

论 著

1413 双相情感障碍患者病耻感特征及其与疾病严重程度的关系研究

..... 刘玉莲 尹冬青 吴炜

1417 追踪方法学联合失效模式与效应分析在非内分泌科胰岛素泵质量管理中的应用

陶静 高莲莲 刘清华 徐蓉

1422 永久性肠造口患者病耻感现状及其影响因素研究

..... 原静民 郑美春 卜秀青 张俊娥

1428 护士灾害护理能力评估工具的研制

王恒 成翼娟 胡秀英

1434 护士产后返岗适应状况及相关因素的研究

..... 陈伟娟 刘进 陈晓云 姜凤兰

临床护理研究

※外科护理

1439 重症急性胰腺炎合并腹腔高压患者早期肠内营养耐受性的管理

..... 叶向红 彭南海 江方正 童智慧 李维勤

※内科护理

1443 早期活动对急性脑卒中患者预后影响的Meta分析

..... 王清 史慧玲 薛俐俐 傅荣

1451 肺血栓栓塞症患者华法林抗凝治疗的知识、态度及行为的调查分析

..... 赵飞燕 肖树芹 崔英

※妇产科护理

1456 孕期日记对妊娠期糖尿病孕妇的干预效果

..... 胡颖 陈庆芳 李敏杰 曹梦迪

1461 孕妇分娩计划的实施效果评价

..... 顾春怡 张铮 朱春香 朱新丽 闵辉 孙丽萍 丁焱

※手术室护理

1466 看板管理在手术室耗材管理中的应用

..... 古文珍 林丽婷 黎德成

护理管理

1469 转运核查单的编制及在院内危重患者转运中的应用

..... 刘学英 黄丽华 邹翼霜 吕慧 居俏艳 章梅云 邵乐文 赵雪红

综 述

1474 脑瘫患儿家庭远程康复的研究进展

王丹 钟清玲

1479 人工气道管理标准的研究与应用现状

姜曼 敖薪

1483 慢性伤口细菌生物膜相关微环境的研究进展

陈梦越 李乐之

1486 发达国家老年人移动能力评估及干预的研究进展

..... 贾文文 戴付敏 张娜 王丽君 李博

《中华护理杂志》团体 会员单位

(排名不分先后)



WEGO 威高

威高集团有限公司

BARD

ADVANCING LIVES AND THE DELIVERY OF HEALTH CARE™

林华® Linhwa

舒贝康 SPECATH www.specath.com

《中华护理杂志》诚邀 团体会员单位

《中华护理杂志》为推动国内以及国际间的学术交流与合作，特设立团体会员单位，诚邀各单位积极加入！

联系人：董一凡

联系电话：010-53779543

E-mail: cnadyf@sina.com

- 1491 综合安全项目在控制院内感染和建立安全文化中的应用现状**
..... 沈志莹 钟竹青 肖益彩 段应龙 丁四清
- 护理技术研究**
- 1496 拇指固定器的设计及在手外科手术中的应用** 臧莉萍 秦薇
- 1498 气管套管固定带的改进及临床应用**
..... 王爱民 孙厦厦 张金峰 许丽辉
- 基础护理**
- 1501 手持测压表间断测压致气管导管套囊内压力损失的原因分析**
..... 黄玲 张丽凤 蒙丽英 李桂政 周春锋 黎阳 黄冰
- 社区护理与公共卫生**
- 1504 居家痴呆老年人照护问题评估单的构建研究**
..... 郝薇 王志稳 张晖 邹宝红
- 学术争鸣**
- 1509 癌症后生育忧虑量表的汉化及信效度研究**
..... 乔婷婷 陈丹丹 郑蔚 张苇 史艳萍 陈晓娟
- 临床实践**
- 1515 1例以腹痛为首发症状的横纹肌溶解症患者的护理**
..... 黄隽英 谭丽萍 肖爱华
- 护理论坛**
- 1518 灾害管理中护士角色及灾害备灾的课程设置** 陈永强
- 他山之石**
- 1521 多阶段优化策略在多因素干预研究中的应用现状与前景分析**
..... 王婧婷 袁长蓉
- 1525 英国医院胰十二指肠切除术后快速康复路径表的设计特点及启示**
..... 卞丽芳 李琰 谢薇 施晓兰 李春艳 陈黎明
- 消 息**
- 1421 《中华护理杂志》《中华护理教育》期刊影响力再获佳绩** 李晓宁
- 1427 《中华护理杂志》5篇论文入选2015年中国百篇最具影响国内学术论文**
..... 李晓宁
- 1460 中华护理杂志社对2016年度优秀编委/审稿专家表彰的决定**
- 通 知**
- 1442 欢迎关注中华护理杂志社网站**
- 1455 中华护理杂志社广告招商**
- 1468 2017年《中华护理杂志》专题报道计划**
- 1495 中华护理杂志社2017年部分学术活动计划**
- 1497 2017年《中华护理教育》专题报道计划**
- 1520 中华护理杂志社开通微信订阅杂志功能**
- 1524 欢迎订阅2017年《中华护理杂志》《中华护理教育》**
- 1528 2017年《国际护理科学(英文)》专题报道计划**
- 1529 《中华护理杂志》2016年第51卷总目次**
- 封3 欢迎订阅2017年《中华护理杂志》《中华护理教育》《国际护理科学(英文)》**
- 《中华护理杂志》稿约见本刊2016年第8期封3**
- 《中华护理杂志》第9届编辑委员会委员名单见本刊2016年第3期封3**
- 广 告 (封2) (封底)**
- 责任编辑 谢 贞 杨 婷**
- 英文审校 李全磊**

CHINESE JOURNAL OF NURSING

Monthly Established in May, 1954 Volume 51, Number 12 December 5, 2016

Responsible Institution

China Association for
Science and Technology

Sponsor

Chinese Nursing Association
42, Dongsi Xidajie, Beijing
100710

Editing

Editorial Board of Chinese
Journal of Nursing
Editorial Department of Chinese
Journal of Nursing
28/F, Tower C, Chengming Build-
ing, Xizhimen South Street,
Xicheng District, Beijing
100035, China
<http://www.zhhlzss.com/hlzz>
Tel: 0086-10-53779541

Publishing

Chinese Nursing Journals Publishing
House Co., Ltd.
28/F, Tower C, Chengming Build-
ing, Xizhimen South Street,
Xicheng District, Beijing
100035, China
<http://www.zhhlzss.com>

Director

JIANG Xiao-ying (姜小鹰)

Editor-in-Chief

LI Xiu-hua (李秀华)

Executive Editor

LI Zheng (李峥)

Managing Editor

CAO Zuo-hua (曹作华)

Printing

October Printing Beijing
Co., Ltd.

Overseas Distributor

China International Book Trading
Corporation
P.O. Box 399, Beijing 100044,
China
Code No. M314

Mail-Order

Editorial Department of Chinese
Journal of Nursing

CSSN

ISSN 0254-1769

CN 11-2234/R

Copyright © 2016 by the
Chinese Nursing Association

All articles published represent the opinions
of the authors, do not reflect the official
policy of the Chinese Nursing Association
or the Editorial Board, unless this is
clearly specified

CONTENTS IN BRIEF

Research Paper

- 1413 **The study on the relationship among clinical characteristics of stigma, depression episode and manic episode in patients with bipolar disorder**
LIU Yu-lian, YIN Dong-qing, WU Wei
- 1417 **The application of tracking methodology combined with FMEA in insulin pump safety system of patients admitted to non-diabetic divisions**
TAO Jing, GAO Lian-lian, LIU Qing-hua, XU Rong
- 1422 **The current status and influencing factors of stigma among permanent stoma patients**
YUAN Jing-min, ZHENG Mei-Chun, BU Xiu-qing, ZHANG Jun-e
- 1428 **Development of the Nurses' Disaster Competencies Evaluation Tool**
WANG Heng, CHENG Yi-juan, HU Xiu-ying
- 1434 **Work adaptation and its related factors among returning postpartum nurses**
CHEN Wei-juan, LIU Jin, CHEN Xiao-yun, LOU Feng-lan

Clinical Nursing Research

- 1439 **Early enteral nutrition tolerance management of severe acute pancreatitis patients complicated with intra-abdominal hypertension**
YE Xiang-hong, PENG Nan-hai, JIANG Fang-zheng, TONG Zhi-hui, LI Wei-qin
- 1443 **Effects of early mobilization on prognosis for acute stroke patients: a meta-analysis**
WANG Qing, SHI Hui-ling, XUE Li-li, FU Rong
- 1451 **Status quo and influencing factors of anticoagulation therapy using warfarin among patients with pulmonary thromboembolism**
ZHAO Fei-yan, XIAO Shu-qin, CUI Ying
- 1456 **Effects of pregnancy diary intervention among pregnant women with gestational diabetes mellitus**
HU Ying, CHEN Qing-fang, LI Min-jie, CAO Meng-di
- 1461 **Evaluation of the effectiveness of birth plan for pregnant women**
GU Chun-yi, ZHANG Zheng, ZHU Chun-xiang, ZHU Xin-li, MIN Hui, SUN Li-ping, DING Yan
- 1466 **Application of dashboard management in management of medical consumable materials in the operating room**
GU Wen-zhen, LIN Li-ting, LI De-cheng

Nursing Management

1469 The impact of intra-hospital transport checklist on transport safety of critically ill patients

LIU Xue-ying, HUANG Li-hua, ZOU Yi-shuang, LÜ Hui, JU Qiao-yan, ZHANG Mei-yun, SHAO Le-wen, ZHAO Xue-hong

Review

1474 Research progress on home-based telerehabilitation of children with cerebral palsy

WANG Dan, ZHONG Qing-ling

1479 Research progress and implementation status of standards for artificial airway management

JIANG Man, AO Xin

1483 Research progress on microenvironment of bacterial biofilms in chronic wounds

CHEN Meng-yue, LI Le-zhi

1486 Research progress of assessment and intervention for mobility in older adults in developed countries

JIA Wen-wen, DAI Fu-min, ZHANG Na, WANG Li-jun, LI Bo

1491 Research status of comprehensive unit-based safety program in the control of hospital-associated infection and the establishment of safety culture

SHEN Zhi-ying, ZHONG Zhu-qing, XIAO Yi-cai, DUAN Ying-long, DING Si-qing

Nursing Technology Research

1496 Design of a thumb stabilizer and its application in hand surgery

ZANG Li-ping, QIN Wei

1498 Development and clinical application of a new trachea cannula fixing belt

WANG Ai-min, SUN Xia-xia, ZHANG Jin-feng, XU Li-hui

Basic Nursing

1501 Cause analysis of pressure loss in high volume, low pressure (HVLP) cuff caused by intermittent measurement of handheld gauge

HUANG Ling, ZHANG Li-feng, MENG Li-ying, LI Gui-zheng, ZHOU Chun-feng, LI Yang, HUANG Bing

Community Care and Public Health

1504 Development of care problems assessment indicator system for community-dwelling patients with dementia

HAO Wei, WANG Zhi-wen, ZHANG Hui, ZOU Bao-hong

Academic Debate

1509 Translation and reliability and validity of the Chinese version of the Reproductive Concerns After Cancer scale (RCAC)

QIAO Ting-ting, CHEN Dan-dan, ZHENG Wei, ZHANG Wei, SHI Yan-ping, CHEN Xiao-juan

Clinical Practice

1515 Nursing care of one rhabdomyolysis patient with abdominal pain as initial symptom

HUANG Juan-ying, TAN Li-ping, XIAO Ai-hua

Nursing Forum

1518 Nurse's role in disaster management and disaster preparedness training

CHEN Yong-qiang

Overseas knowledge

1521 The application and prospect of multiphase optimization strategy in multicomponent interventions

WANG Jing-ting, YUAN Chang-rong

1525 Design characteristics and enlightenment of Enhanced Recovery Nursing Pathway Form after Pancreaticoduodenectomy in Britain

BIAN Li-fang, LI Yan, XIE Wei, SHI Xiao-lan, LI Chun-yan, CHEN Li-ming

Ruhof专科器械清洗“三剑客”

内镜

骨科

腹腔镜

SCOPEZ
Specifically Designed for ENDOSCOPE WASHERS and MANUAL ENDOSCOPE REPROCESSING
THE ONLY SYNERGISTIC MULTI-TIERED ENZYME
• Instantly Active –
• Continuously Active
• Non-Foaming and
• Non-soluble
• Neutral pH Cleaner
• 100% Biodegradable
• No Toxicity
• No Residue
• No Corrosion
Scopezyme is the only enzymatic product for all Endoscopes. Whether used in automatic washers or manually, it removes all protein, fat, mucous and debris, even the most difficult to clean. It is safe for all endoscopic instruments, including flexible endoscopes, biopsy forceps and flexible fiberoptic endoscopes. This is a unique, non-toxic, non-corrosive, and non-soluble enzymatic product that produces a synergistic effect to build up a protective film on the instrument.

ORTHOZIME
ORTHOPEDIC INSTRUMENT CLEANER
The only enzymatic cleaner that dissolves all organic and inorganic residues, such as protein, fat, and debris, from orthopedic instruments. Two minute immersion of bone instruments, such as pins, nails, saw blades, etc., into Orthozime® before or after surgery, removes all organic and inorganic residues. Orthozime® is safe and efficacious for delicate orthopedic instruments.
Orthozime® eliminates biological odors as it cleans. Orthozime® is 100% biodegradable.
Clinically Tested to be Free Bleeding

LAPCHOLYZIME
Laparoscopic Cholecystectomy Instrument Cleaner
No other company has an enzymatic cleaner that can dissolve all organic and inorganic residues, such as protein, fat, and debris, from laparoscopic instruments. Lapcholyzyme® is safe and efficacious for delicate laparoscopic instruments. By continuously immersing laparoscopic instruments in Lapcholyzyme®, all organic and inorganic residues are removed. Lapcholyzyme® is clinically tested to be free bleeding. Works in all temperatures, hot or cold.

Gojo **Purell**

HEALTHY HANDS START HERE

手护天使，守护健康
Hand Guardian Angel, Guarding Your Health

- 符合EN12791外科手消相关要求，不伤手
- 高级酒精配方，快速杀灭微生物，抑菌作用持久
- 护肤成分保护外科人员的双手更润滑，更健康
- 用量少，干燥快速
- 与乳胶、氯丁橡胶和聚异戊二烯手套兼容

RUHOF
An ISO Registered Firm

中国总代理：杭州鲁沃夫货物进出口有限公司
地址：杭州市滨江区高新技术开发区南环路3391号
网址：www.ruhofchina.com
电话：+86-0571 8669 6600 传真：+86-0571 8669 6999

北京办事处
地址：北京西城区宣武门外大街6号庄胜广场1座东翼6
电话：010-64177751/64155415
传真：010-64177751/64155415